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سرمقاله

سناریوهای تقابلی ایران و آمریکا
ادامه از صفحه یک

ایران حمایت از فلسطین و مقاومت در منطقه را 
به عنوان عمق استراتژیک خود تعریف کرده است و 
شواهدی در دست نیست که بخواهد از آن دست 
بشوید. آمریکا نیز اسرائیل را عمق استراتژیک خود 
در منطقه می داند و با همه ی هزینه های اخلاقی و 
سیاسی، در جانب اشغالگران ایستاده است. صف 
بندی مهم و سرنوشت سازی است، اما به نفع هر 
دو کشور است که داستان غزه در غزه پایان یافته 
و به یک آتش بس نسبتا پایدار ختم شود. با این 
تفاوت که ایران آن را برای فلسطین و آمریکا آن را 

برای اسرائیل می خواهد.
به طور کلی و به ویژه در این شرایط که زمزمه 
دخالت  احتمال  و  است  گرفته  بالا  جنگ  های 
عناصر غیر قابل کنترل نیز وجود دارد، با توجه به 
هزینه های فوق تصور هرگونه درگیری مستقیم، 
هنوز بهترین اقدام برای ایران و آمریکا دیپلماسی و 
گفت و گوی مستقیم است، آن هم پیش از وقوع 
هر گونه درگیری در هر سطحی، که گفت و گو 
پس از درگیری احتمالی گرچه هنوز مفید است، 
چه بسا منافع امروز را نخواهد داشت. این هم به 
نفع دو کشور و هم به نفع توازن منطقه ای و هم 
به نفع بشریت و مردم مظلوم غزه است. گفت و 
گو فرصتی است که دو کشور مستقیما به تفاهمی 
نسبی درباره ی تنش های منطقه ای دست یابند 
و هم فشار بر اسرائیل برای رسیدن به آتش بس 
را مضاعف سازند. اساسا این نکته ی غریبی است 
که ایران در صحنه ی حمایت نظامی از فلسطین 
حضور داشته، اما در سطوح مهمی از دیپلماسی 

غایب است.
این روزها که خبرهایی از احتمال آتش بس ولو 
موقت بین حماس و اسرائیل وجود دارد، احتمال 
آن می رود در صورت وقوع هرگونه درگیری ایران 
و آمریکا،  آتش بس نیز به تاخیر افتد  و یا در 
غزه،  در  بس  آتش  وقوع  با  ولو  دیگر  سناریوی 
و  شود  آغاز  منطقه  سطح  در  وسیعی  درگیری 
سطح  به  جنگ  موضوع  و  زمینه  حقیقت  در 
احتمال  این  و  شود  منتقل  دیگر  جغرافیایی  و 
هیچ  مفهومی جز تامین خواست اسرائيل که در 
جستجوی انحراف تمرکز جهانی از ناکامی و نسل 
کشی غزه است، و همچنین تامین منافع رقبای 
منطقه ای ایران و رقبای جهانی آمریکا نظیر روسیه 
و چین و .... نخواهد  داشت.  به مفهوم دیگر در 
شرایط فعلی برخورد مستقیم ایران و آمریکا هر چه 
باشد، رخدادی با احتمال بیشتر نتایج مخرب است، 
اما گفت و گوی مستقیم و فوری برای کنترل سطح 
تنش، یک رویکرد با احتمال بیشتر منافع بلند مدت 

و به زبان دیپلمات ها برد - برد است. 
گرچه نمی دانم در روند لحظه ای حوادث، تا زمان 
انتشار این یادداشت چه سطحی از  تنش را تجربه 
می کنیم، اما چون حتی احتمال این گونه درگیری ها 
که می تواند ماهیت پلکانی پیدا کند، مهم است، 
پیشنهاد فوق تقدیم شد به این امید ولو اندک که 
مقاماتی از دو طرف برای این گفت و گوی فوری 
و مستقیم پیش قدم شده، روندهای جاری حتی 
المقدور کنترل شده و به نقطه ی بحرانی یا بی 

بازگشت نرسند. 

خبر

اخبار

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه خبر داد
برگزاری جلسات انتخاباتی اصلاح طلبان 

با نزدیکان لاریجانی و روحانی
سخنگوی حزب اعتدال و توسعه با بیان این که 
»با برخی احزاب اصلاح طلب و اصولگرایان معتدل 
جلسه داریم«، گفت: ایجاد ائتلاف یک ضرورت 

سیاسی است.
جواد هروی در گفت وگو با ایسنا درباره فعالیت 
ما  کرد:  اظهار  توسعه،  و  اعتدال  حزب  انتخاباتی 
جلسات متعددی با برخی گروه های اطلاح طلب و 
اصولگرای معتدل داشته ایم که برخی احزاب حضور 
جدی و برخی احزاب حضور منفعل در این جلسات 
داشته اند. در مجموع تلاش ما این بوده است که 
برای ارائه لیست با این احزاب به توافق برسیم اما 
ایجاد  موجب  داوطلبان  کاهش  و  ردصلاحیت ها 
و  اعتدال  داد:  ادامه  وی  شد.  توافقات  در  خللی 
اعتمادملی،  سازندگی،  کارگزاران  حزب  با  توسعه 
ندای ایرانیان و خانه کارگر و مجموعه اصولگرایان 
معتدل نزدیک به علی لاریجانی و نمایندگان ادوار 
این  دارد.  منصور حقیقت پور جلسه  مدیریت  به 
فعال سیاسی خاطر نشان کرد: فعلا توافق اعتدال 
به  توجه  با  جریان ها  و  احزاب  سایر  با  توسعه  و 
ردصلاحیت ها متوقف شده و تصمیم گیری به بعد 
از ۱۹ بهمن که نتایج نهایی بررسی ردصلاحیت ها 
توسط شورای نگهبان اعلام خواهد شد ، موکول شده 
است. هروی در پایان درباره احتمال ارائه لیست 
مشترک، گفت: با توجه به شرایطی که بوجود آمده 
است، ائتلاف برای حزب ما ضرورتی سیاسی است.

ایران تغییر مرزهای جغرافیایی را 
به هیچ عنوان نمی پذیرد

در  که  خارجی  روابط  راهبردی  شورای  رئیس 
ارمنستان به سر می برد، روز گذشته -سه شنبه - در 
مرکز تحلیل و تحقیقات اوربلی حاضر و در جمع 

اندیشمندان و نخبگان آن کشور سخنرانی کرد.
سید کمال خرازی در صحبت های خود با اشاره 
به روابط تاریخی و دوستانه ایران و ارمنستان و عزم 
جمهوری اسلامی ایران برای گسترش این روابط، به 
تحولات جاری در منطقه قفقاز پرداخته و تحلیل 

جامعی از وضعیت ناپایدار این منطقه ارائه داد.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی تاکید کرد: 
و  استقلال، حاکمیت  از  ایران  اسلامی  جمهوری 
تمامیت ارضی همه کشورهای این منطقه حمایت 
می کند و تغییر مرزهای جغرافیایی را به هیچ عنوان 
نمی پذیرد. وی با اشاره به ظرفیت های اقتصادی 
منطقه قفقاز گفت: ایران به عنوان محور اتصال 
مسیرهای حمل و نقل شمالی – جنوبی و شرقی 
– غربی آمادگی دارد ظرفیت های اقتصادی و علمی 
خود را در خدمت توسعه و پیشرفت این منطقه 
راهبردی  شورای  رئیس  خرازی،  سفر   دهد.  قرار 
سفرهای  ادامه  در  ارمنستان  به  خارجی  روابط 
دوره ای وی به کشورهای منطقه و حوزه همسایگی 
و جهت بررسی راهبردهای جمهوری اسلامی ایران 

در منطقه قفقاز صورت می گیرد.
نخست وزیر،  پاشینیان،  با  دیروز  خرازی 
دبیر  گریگوریان،  و  خارجه  امور  وزیر  میرزویان، 
شورای امنیت ملی ارمنستان و نیز برخی از روسا و 
اساتید مراکز مطالعاتی آن کشور دیدار و گفت وگو 
کرد. وی متعاقبا به سایر کشورهای منطقه قفقاز 

نیز سفر خواهد داشت.

معتقدیم ایران به دنبال جنگ نیست
پایگاه  به  به حمله  اشاره  با  پنتاگون  سخنگوی 
آمریکایی در مرز اردن و سوریه گفت: ما مطمئناً به 
دنبال جنگ نیستیم و بر این باوریم که ایران نیز به 

دنبال جنگ با ایالات متحده نیست.
به گزارش ایسنا، لوید آستین، وزیر دفاع آمریکا 
از  ایالات متحده پس  داد که  روز دوشنبه وعده 
حمله مرگبار هواپیمای بدون سرنشین به پایگاه 
آمریکایی »برج ۲۲« در مثلث مرزی عراق، سوریه 
و اردن، تمام اقدامات لازم را برای دفاع از نیروهای 
خود انجام خواهد داد، حتی در شرایطی که دولت 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا تاکید کرده که به 

دنبال جنگ با ایران نیست.
بنابر گزارش رویترز، در حمله روز یک شنبه به 
این پایگاه سه سرباز آمریکایی کشته و بیش از ۴۰ 
سرباز زخمی شدند. این اولین حمله مرگبار علیه 
اسرائیل  جنگ  آغاز  زمان  از  آمریکایی  نیروهای 
علیه غزه در ماه اکتبر بود و نشان دهنده تشدید 

تنش هایی است که خاورمیانه را فراگرفته است.
استولتنبرگ،  ینس  با  دیدار  از  پیش  آستین 
دهید  اجازه  گفت:  پنتاگون  در  ناتو  دبیرکل 
صحبتم را با خشم و اندوهم به خاطر مرگ سه 
سرباز شجاع آمریکایی در اردن و سایر سربازانی 
که مجروح شدند، شروع کنم. رئیس جمهور و من 
حملات به نیروهای آمریکایی را تحمل نخواهیم کرد 
و همه اقدامات لازم را برای دفاع از ایالات متحده و 

نیروهای خود انجام خواهیم داد.
همچنین آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه ایالات 
متحده گفت: همان طور که رئیس جمهور دیروز 
خاطر نشان کرد، ما )به این حمله( پاسخ خواهیم 
داد و این پاسخ می تواند چند سطحی باشد، طی 

مراحلی انجام شود و در طول زمان ادامه یابد.
بایدن  دولت  مقامات  اما  رویترز،  گزارش  به 
و  شود  تشدید  اوضاع  نمی خواهند  که  گفته اند 
پنتاگون هم تاکید کرد که ایران نیز خواهان جنگ 

نیست.
آمریکا  دفاع  وزارت  سخنگوی  سینگ،  سابرینا 
شامگاه دوشنبه به خبرنگاران گفت: ما مطمئناً به 
دنبال جنگ نیستیم و صراحتاً نمی بینیم که ایران 

بخواهد به دنبال جنگ با ایالات متحده باشد.
وی افزود: پنتاگون بر این باور است که ایران نیز 

خواهان جنگ نیست.
هماهنگ کننده  کربی،  جان  این،  از  پیش 
ارتباطات راهبردی شورای امنیت ملی کاخ سفید در 
واکنش به ادعاهایی که حمله مرگبار روز یک شبنه 
به مقر نظامیان آمریکایی در اردن را به ایران مرتبط 
می کند، گفت: ما به دنبال جنگ با ایران و تشدید 

تنش ها و درگیری ها در منطقه نیستیم.
کربی با اشاره به این که »آمریکا در حال بررسی 
اظهار  است،  دادن«  پاسخ  برای  خود  گزینه های 
اعلام  رئیس جمهور  از  پیشتر  را  چیزی  داشت: 
نمی کنم اما می توانم بگویم که او تعهداتمان نسبت 
به دفاع از خود، نظامیان و مواضعمان در منطقه را 

بسیار جدی می داند.
وی در ادامه گفت که آمریکا معتقد است گروه 
مقاومت »کتائب حزب الله عراق« حمله به پایگاه 

آمریکا در مرز اردن و سوریه را انجام داده است.

به گزارش ایسنا، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
امروز در دیدار حدود هزار نفر از فعالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان با اشاره به ظرفیت و توان کاملاً موثر 
بخش خصوصی برای تحقق اهداف کلان اقتصادی، 
و  فضای کسب   موانع  رفع  به ویژه  »حمایت  دولت، 
دو  را  خصوصی«  بخش  »مسئولیت پذیری  و  کار« 
پیشرفت  و  اوضاع  بهبود  زمینه ساز  و  مهم  ضرورت 

چشمگیر کشور برشمردند.
حضرت آیت الله خامنه ای پس از شنیدن سخنان 
جدی  پیگیری  تولید،  عرصه های  فعالان  از  نفر   ۱۲
دولت برای خواسته های مطرح شده از جمله تشکیل 
مالی  تأمین  وجهی،  چند  صنعتی  مجموعه های 
شرکت های متوسط و کوچک و موضوع آبیاری نوین 

را خواستار شدند.
ایشان نمایشگاهی را که دیروز بازدید کردند، بسیار 
شوق آور و برجسته خواندند و گفتند: متأسفیم که این 
پیشرفت ها برای مردم توضیح داده نشده و اکثر افراد 
ملت از اینگونه تلاش ها و توفیقات و ابتکارات که جزو 

نعمت های الهی است، بی خبرند.
را  امروز  جلسه  و  دیروز  نمایشگاه  انقلاب  رهبر 
نشان دهنده این حقیقت پرمعنا و روشن دانستند که 
بنگاه های بزرگ تولیدیِ بخش خصوصی، در سال های 
واقعیت  این  که  یافته اند  چشمگیری  رشد  متوالی 
نشان دهنده وجود یک بخش خصوصی توانا و قدرتمند 

است.
مسائل  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
برخی  کم کاری  و  تحریم ها  مانند  محدودکننده ای 
دولت های گذشته، گفتند: تلاش و پیشرفت بخش 
امیدوار  را  انسان  موانعی،  با وجود چنین  خصوصی 
می کند که این بخش قادر است ایران را به رشد مطلوب 

برنامه پنج ساله هفتم یعنی رشد ۸ درصد برساند.
بارز نمایشگاه دیروز و  ایشان »ابتکار« را واقعیت 
جلسه امروز دانستند و گفتند: ابتکار، نشان دهنده 
انسانی  نیروی  وجود  و  است  نخبه  انسانی  نیروی 
نخبه به عنوان ثروتی عظیم، تکیه گاهی مطمئن در 
و  دشوار  راه های  پیمودن  کلان،  مسائل  گره گشایی 

رسیدن ایران به اوج خواهد بود.
رهبر انقلاب، ناترازی در مسائلی مانند آب، سوخت، 
برق و عرصه های دیگر را مانع کارهای بزرگ خواندند و 
افزودند: نیروی انسانی نخبه بخش خصوصی می تواند 
در این زمینه ها، حقیقتا گره گشایی کند که این، نیاز 
به برنامه ریزی درست برای استفاده از ظرفیت فکری و 

عملی این بخش دارد.
عرصه های  در  فعالیت  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
مختلف بالادستی نظیر نفت و فولاد و گاز تا مشاغلی 
هم چون صنایع دستی را نمایانگر زمینه بسیار گسترده 
مشارکت بخش خصوصی دانستند و گفتند: دستان پر 
قدرت و انگشتان مبتکر فعالان این بخش ها، به افزایش 

اشتغال و کاهش فقر هم منجر خواهد شد.
و  دولت  توأمان  مسئولیت  احساس  انقلاب  رهبر 
ظرفیت  از  بهینه  استفاده  لازمه  را  اقتصادی  فعالان 
مسئولیت  گفتند:  و  برشمردند  مردمی  سرمایه های 
دولت عموماً متوجه رفع موانع و بهبود فضای کسب 

و کار است.
ایشان ابراز نارضایتی برخی تولیدکنندگان در بازدید 
دیروز رهبری از نمایشگاه را نشان دهنده عمل نکردن 
دولت به تذکراتی دانستند که سال گذشته در چنین 

دیداری خطاب به دولتمردان بیان کرده بودند.
رهبر انقلاب تأکید کردند: مسئولان دولتی باید به 
جد مسئله بهبود فضای کسب و کار را دنبال و موانع 

را برطرف کنند.
مکمل  را  دولت  نظارت  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
گفتند:  و  برشمردند  خصوصی  بخش  از  حمایت 
این نظارت که با دخالت متفاوت است، مطلقاً قابل 

اغماض نیست.
برخی سوءاستفاده ها در اجرای سیاست های اصلی 
در  انقلاب  رهبر  که  بود  مشکلاتی  از  نمونه ای   ،۴۴
تبیین معایب فقدان نظارت صحیح به آن اشاره کردند 

و گفتند: به همین علت در روند اجرای سیاست های 
به  هم  که  شد  انجام  بی قاعده ای  کارهای  اصل ۴۴، 

بنگاه ها، هم به کشور و هم به مردم ضربه زد.
ایشان در تبیین موانع موجود در فضای کسب و 
کار در درون دولت، به مشکلاتی نظیر مراکز متعدد 
بخش های  در  تصمیم گیری  تعارض  تصمیم گیری، 
مختلف دولتی و طول کشیدن بی منطق صدور مجوز 
فعالیت ها اشاره کردند و گفتند: به چه دلیل مذاکره 
برای فعالیت یک شرکت بخش خصوصی در صنایع 
بالادستی نفت باید ۳ سال طول بکشد یا بخش هایی 
مانند معدن و محیط زیست در فعالیت های بخش 

معدنی تصمیمات متعارض بگیرند؟
حضرت آیت الله خامنه ای به عنوان نمونه دیگری 
از موانع دولتی کسب و کار به محدودیت منابع مالی 
افزودند:  و  کردند  اشاره  نقدینگی  کنترل  نتیجه  در 
کاهش و توقف رشد نقدینگی سیاست درستی است 
و تلاش های دولت در این زمینه تا حدی موثر بوده 
است اما محدودیت ایجاد شده در منابع تخصیصی 
بنگاه های  متوجه  نباید  تولیدی،  فعالان  به  بانک ها 
کوچک و متوسط شود؛ نه اینکه همین منابع محدود 
هم به شرکت های دولتی یا شرکت های خاص و زرنگ 
با ارتباطات گسترده داده شود که مدیریت اصلی حل 

این مشکل با بانک مرکزی است.
رهبر انقلاب تأکید کردند: موانع درون دولتی فضای 
کسب و کار باید با مشاوره در دولت، تصمیم گیری 

رئیس جمهور و مدیریت معاون اول، رفع شود.
حضرت آیت الله خامنه ای برخی موانع بهبود فضای 
کسب و کار را هم مربوط به بیرون دولت از جمله 
دستگاه قضایی یا قوای مسلح خواندند و گفتند: سران 
قوا در جلسه ای که با اختیارات لازم تشکیل می شود، 
اینگونه موانع را حل و فصل کنند و اگر به هر دلیلی 

نشد، به رهبری منتقل کنند.
ایشان مسئولیت های بخش خصوصی را هم در روند 
این بخش، مهم دانستند  از ظرفیت  استفاده بهینه 
و گفتند: انضباط، رعایت ضوابط، پایبندی به قوانین 
اصلی بخش  وظایف  کار جزو  و سلامت  مقررات  و 
خصوصی است که باید با نظارت دولت به آنها عمل 

شود.
پشتیبانی  و  حمایت  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
دولت های جهان از شرکت ها و بنگاه های بزرگ خود را 
از عوامل موفقیت آن شرکت ها دانستند و گفتند: یکی 
از کمک های ضروری دولت به بخش خصوصی، کمک 
به توسعه صادرات و بازارهای خارجی است که در این 
زمینه باید دیپلماسی اقتصادی با کار مشترک دولت و 

بخش خصوصی تقویت شود.
مانند  خارجی  مشکلات  وجود  به  اشاره  با  ایشان 
تحریم ها و خصومت های بدخواهان گفتند: این موارد 
مشکلاتی  کشور  برای  و  است  ضربه زننده  بی تردید 
ایجاد می کند اما از همین مسائل نیز می توان فرصت 
ساخت، همچنان که جوانان ما از این فرصت استفاده 
کردند و امروز به تسلیحات نظامی و یا دستاوردهای 
علمی خیره کننده ای مانند پیشرفت در بخش فضایی و 
پرتاب ماهواره ای مانند ثریا دست پیدا کرده ایم که اگر 

تحریم ها نبود، امروز این دستاوردها را نداشتیم.
رهبر انقلاب در جمع بندی سخنان شان گفتند: اگر 
از بخش خصوصی  مدیریت لازم و حمایت صحیح 
انجام شود پیشرفت چشمگیر ایران با توجه به ظرفیت 
بالا، ثروت طبیعی فراوان، نیروی انسانی نخبه و ارتباط 
تبدیل  ملموس  واقعیتی  به  مردم،  و  دولت  خوب 

می شود.
در ابتدای این دیدار که برخی مسئولان دولتی نیز 

حضور داشتند نیز ۱۲ نفر از حاضران، 
•    سرکار خانم مریم گل آبادی؛ رئیس هیئت مدیره 
شرکت دانش بنیان نگین، تولیدکننده بذرهای هیبرید 

سبزی و صیفی
و آقایان:

•    سید امیر رضویان؛ مدیرعامل شرکت داروسازی 
دکتر عبیدی، قدیمی ترین و بزرگترین تولیدکننده دارو 

در ایران
•    حامد باقری رستگار؛ مدیرعامل پیام رسان روبیکا

سِله بنُ،  شرکت  مدیرعامل  محمدجعفر؛  •    رضا 
تولیدکننده انواع پوشاک

•    حسین مقدسی؛ مدیرعامل شرکت پارس جهد، 
رتبه اول تولید تجهیزات ابزار دقیق در کشور

•    علی اصغر پورمند؛ مدیرعامل هولدینگ میدکو، 
تولیدکننده و فعال حوزه صنایع معدنی

•    مهدی قیصری؛ مدیرعامل شرکت دانش بنیان 
تولیدکننده  و  طراح  خاورمیانه،  هوش  کشت  پایدار 

فناوری آبیاری هوشمند بخش کشاورزی
•    محمدعلی رستگار؛ رئیس هیئت مدیره شرکت 
و  مالی  حوزه  فعال  مسکن،  بانک  سرمایه  تأمین 

سرمایه گذاری
پاک،  مانا  شرکت  مدیرعامل  پژوهان؛  •    علی 

تولیدکننده در صنعت پنل های خورشیدی
•    علی جلائی مرادزاده؛ رئیس هیئت مدیره شرکت 

کلِوِِر، تولیدکننده لوازم خانگی
هلدینگ  مدیرعامل  صادق آبادی؛  •    علیرضا 
توسعه  زمینه  در  فعال  پاسارگارد،  انرژی  گسترش 

میادین نفت و گاز
•    و محسن قدیری؛ مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش 

اصفهان، بزرگترین تولیدکننده گازوئیل در کشور
به بیان آخرین دستاوردها، پیشنهادها و نکات خود 

پرداختند.
ضرورت نوسازی و سرمایه گذاری در زیرساخت های 
برای  پیام رسان های داخلی  از  صنعت دارو، حمایت 
کسب رضایت کاربران، ضرورت همراهی بوروکراسی 
به  کشور  نیاز  کسب وکار،  نوین  روش های  با  اداری 
صنعتی  چندوجهی  و  بزرگ  مجموعه های  تشکیل 
بین المللی،  رقابت  و  خودکفایی  پایداری  منظور  به 
پایه  تولید قطعات  ملی  کارخانجات  احداث  ضرورت 
بانک های سرمایه گذار و  لزوم تشکیل  لوازم خانگی، 
شرکت های ثروت آفرین، ثبات در مقررات به ویژه در 
زمینه صادرات، الزامی شدن فرایند آبیاری نوین اراضی 
کشاورزی، بازنگری در سرفصل های تحصیلات تکمیلی 
در  بازنگری  کشاورزی،  حوزه  دانشگاهی  رشته های 
قوانین حوزه صنایع نفت و گاز، توجه بیشتر به تأمین 
مالی زنجیره ای و روش های هدایت اعتباری در زنجیره 
تولید و همچنین یکپارچه سازی سامانه های مالیاتی و 
سامانه های اعطای تسهیلات از جمله محورهای مطرح 
شده تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی در دیدار با رهبر 

انقلاب بود.

اقتصادهای  نمایندگان کشورهای عضو گروه  نخستین نشست 
حضور  با  میلادی   ۲۰۲۴ سال  در  »بریکس«  به  موسوم  نوظهور 
معاونان وزیران امورخارجه ۱۰ کشور عضو این گروه در مسکو آغاز 

به کار کرد.
به گزارش ایسنا ، این نشست، نخستین نشست گروه بریکس 
پس از ورود پنج عضو جدید از ابتدای سال ۲۰۲۴ )دی ماه ۱۴۰۲( 
ایران،  اسلامی  جمهوری  نمایندگان  بار،  نخستین  برای  و  است 
اتیوپی در کنار  امارات متحده عربی، مصر و  عربستان سعودی، 
اعضای قدیمی )روسیه، چین، برزیل،  هند و آفریقای جنوبی( به 
مدت سه روز درباره برنامه های بریکس در سال ۲۰۲۴ میلادی تبادل 

نظر خواهند کرد.
عکس یادگاری معاونان وزیر امور خارجه ۱۰ کشور، آغازگر این 
گروه  بر  روسیه  دوره ای  ریاست  آغاز  با  که همزمان  بود  نشست 

بریکس، در مسکو پایتخت این کشور گردهم آمده بودند.
 براساس اعلام سفارت ایران در مسکو ، سرگئی ریابکوف معاون 
وزیر امور خارجه روسیه سخنران آغازین این نشست بود و پس از 
آن، قرار است نمایندگان ۹ کشور دیگر عضو گروه بریکس از جمله 
مهدی صفری معاون  دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه ایران 
به طرح دیدگاه ها و پیشنهادهای خود درباره مسیر حرکت این گروه 
قرار گیرند. در ادامه نشست  روز سه شنبه و در غیاب خبرنگاران، 
برخی وزیران و اعضای اقتصادی دولت روسیه در جمع نمایندگان 
کشورهای عضو بریکس به ارائه پیشنهادهای خود برای روند حرکت 

این گروه در سال جاری میلادی خواهند پرداخت.
ارائه چارچوب همکاری اعضای بریکس در عرصه تحقیقات انرژی 
و نیز حوزه هوش مصنوعی از دیگر موضوعات مطرح در نخستین روز 

این نشست خواهد بود.

قرار است دومین روز نشست نمایندگان کشورهای بریکس، روز 
چهارشنبه با حضور و سخنرانی سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه 
روسیه برگزار شود که این نشست با محوریت مشارکت استراتژیک 
به عنوان سنگ بنای چندجانبه گرایی در نظام بین الملل طرح ریزی 

شده است.
با  پنجشنبه  و  چهارشنبه  روزهای  در  نیز  دیگری  نشست های 
محوریت همکاری های امنیتی، پارلمانی و مسائل انسان دوستانه 
میان کشورهای عضو بریکس برگزار خواهد شد و اعضای قدیمی 
بریکس، مهم ترین طرح های خود را به اعضای جدید معرفی خواهند 

کرد.
روسیه پیش تر شعار دوره ریاست خود بر گروه بریکس را تقویت 
چندجانبه گرایی برای توسعه و امنیت عادلانه جهانی عنوان کرده 

است.

رهبر انقلاب در دیدار فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان تبیین کردند

دولت موانع فضای کسب وکار را برطرف کند
حضرت آیت الله خامنه ای تاکید کردند: مهم ترین وظیفه دولت بهبود فضای کسب و کار و برطرف کردن موانع آن است.

آغاز نخستین نشست رسمی بریکس در سال ۲۰۲۴ با حضور ایرانبا حضور معاونان وزیران امورخارجه 10 کشور عضو

رهبر انقلاب 
احساس 

مسئولیت 
توأمان دولت و 

فعالان اقتصادی 
را لازمه استفاده 
بهینه از ظرفیت 

سرمایه های 
مردمی 

برشمردند 
و گفتند: 

مسئولیت دولت 
عموماً متوجه 

رفع موانع و 
بهبود فضای 
کسب و کار 

است

سخنگوی فضایی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: فعالیتهای فضایی 
و فعالیت هایی که در مجموعه وزارت راه انجام می شود کاملاً علمی و فناورانه است؛ 
پرتاب های اخیر از پایگاه فضایی امام خمینی انجام شد که یک پایگاه شناخته شده 

است. مولفه های پرتاب های اخیر کاملا با فعالیت نظامی متفاوت است.
سید احمد حسینی مونس صبح سه شنبه ۱۰ بهمن ۱۴۰۲ در نشستی خبری با اشاره 
به اهمیت فعالیت فضایی در دنیا امروز گفت: حوزه فضایی یکی از حوزه های نوین 
است که امروز به عنوان یکی از پیشران های صنعتی و فناوری تعریف شده و قطعاً 
بدون این فناوری ابعاد آینده زندگی بشر دچار مشکل خواهد شد. اگر امروز ما از این 
فرصت استفاده نکنیم شاید نتوان در آینده آن را جبران کرد و نیاز است تا رسانه ها 

در این زمینه بتوانند فعالیت لازم را انجام دهند.
وی درباره واکنش  تروئیکای اروپا درباره پرتاب ماهواره بر سیمرغ با تاکید بر این که 
»فعالیت فضایی ایران و وزرات دفاع کاملا علمی و فناورانه است«، اظهار کرد: پرتاب 
اخیر از پایگاه امام خمینی انجام شد که پایگاهی کاملاً شناخته شده است. همچنین 
پرتابگر سیمرغ با وزن برخاست ۸۰ تن ماهواره بری کاملاً شناخته شده است و مولفه 
های آن با کار نظامی کاملا متفاوت است؛ اکثر واکنش ها در دنیا حاکی از نگرانی 
آنها از انحصار شکنی ایران است. فضا یک فرصت خدادادی است و ما هم حق داریم 
از این فرصت استفاده کنیم و در این مسیر منتظر اجازه هیچ کس نخواهیم ماند و 

این  مسیر را با قدرت ادامه می  دهیم.
سخنگوی فضایی وزارت دفاع درباره روند آماده سازی ماهواره بر سیمرغ اظهار کرد: 
برنامه فضایی مجموعه وزارت دفاع و سازمان ها زیر مجموعه در قالب یک برنامه 

مدون و بلند مدت به تصویب رسیده است. ماهواره بر سفیر در گذشته ۴ ماهواره را 
در مدار قرار داد و ماهواره سیمرغ تاکنون ۳ ماهواره را با موفقیت در مدار قرار داده 
است و در آینده نیز پرتاب هایی را با ماهواره بر سیمرغ و نسخه های دیگر آن خواهیم 
داشت. ماهواره ها نیز در رده های وزنی متفاوت توسط صاایران و دانشگاه مالک اشتر 

در دست ساخت است و در نوبت های زمانی متفاوت پرتاب خواهند شد.
وی با اشاره به برنامه های آتی فضایی وزارت دفاع گفت: مطابق نقشه راهی که 
داریم ان شاءالله در نسخه بعدی ماهواره بر »سریر« را خواهیم داشت که وزنی 
معادل یک و نیم تن را در مدارات نزدیک زمین قرار خواهد داد و شش یا هفت 
ماهواره در مدارات پایین قرار می دهد یا یک ماهواره را در مدار ۳۶ هزار کیلومتری 
قرار می دهد.  در آینده دورتر ماهوارهبرهای خانواده »سروش« را خواهیم داشت که 

محموله هایی از ۶ تا ۱۵ تن را به فضا خواهند برد.
سخنگوی فضایی وزارت دفاع تصریح کرد: اولویت ما تکیه بر توانمندی های داخلی 
است اما با سایر کشورها نیز همکاری هایی انجام می دهیم؛ در این حوزه منتظر کسی 
نخواهیم بود ولی از پنجره هایی که به ما فرصت استفاده از فناوری ها را می دهد 
استفاده می کنیم. وی درباره بودجه فضایی وزارت دفاع گفت: در این حوزه حمایتی 
که از لحاظ بودجه ای انجام شده با قبل متفاوت است اما هنوز با دریافت بودجه 
مطلوب فاصله داریم که  امیدواریم در آینده به اندازه نیاز به این حوزه بودجه تزریق 
شود. سخنگوی فضایی وزارت دفاع همچنین درباره امکان پذیر بودن استفاده از پایگاه 
فضایی امام خمینی برای ارسال محموله های سایر کشورها اظهار کرد: قطعا این اقدام 
شدنی است و با توجه به این که پرتابگرهای ما حوزه نهایی تثبیت را سپری می کند، 

در حوزه پرتاب های زیرمداری هیچ مشکلی نداریم و می توانیم برای کشورهای مختلف 
این کار را انجام دهیم و در حوزه مداری هم در رده وزنی ۱۵۰ کیلو می توانیم پرتاب را 
برای کشورهای همسو انجام دهیم و مذاکراتی با برخی کشورها هم در این حوزه انجام 

شده که خبرهای خوبی به زودی از این مذاکرات شنیده خواهد شد.
حسینی مونس درباره برنامه های وزارت دفاع برای استفاده از سوخت جامد در 
صنعت فضایی گفت: بستر فضایی آینده روی  ماهواره برهای سوخت مایع خواهد 
بود تا بتوان محموله های سنگین را در مدار ۳۶ هزار کیلومتری قرار داد اما در کنار 
آن ماهواره برهای سوخت جامد را هم در دستور کار داریم و پرتاب های تحقیقاتی 
ماهواره بر ذوالجناح را در دستور کار داریم که در آینده پرتاب عملیاتی هم خواهد 
داشت. سخنگوی فضایی وزارت دفاع  در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه امروز 
ماهواره بر سیمرغ چقدر به قابلیت اطمینان در تحویل دهی بسته های فضایی رسیده 
است؟ تاکید کرد: ماهواره بر سیمرغ تا کنون مراحل تحقیقات را پشت سر می 
گذاشته است اما امروز می شود اینطور گفت که سیمرغ عملکرد بسیار عالی در 
مرحله اول داشته است و گلوگاه های فناوری زیادی را پشت سرگذاشته است. در 
دنیا برای اینکه یک ماهواره بر تثبیت شود تعداد زیادی پرتاب انجام می دهند تا یک 
ماهواره بر به قابلیت اطمینان برسد و یک ماهواره بر باید ۴۰ پرتاب داشته باشد تا به 
نقطه اطمینان برسد اما امیدواریم در ماهواره بر سیمرغ با تعداد پرتاب کمتر بتوانیم 
به قابلیت اطمینان برسیم. حسینی مونس درباره تزریق ماهواره های پرتابی اخیر به 
مدار بیضوی شکل نیز اظهار کرد: یکی از اهداف فرعی از انتخاب مدار بیضوی تجربه 
ارتفاعات بالاتر در فناوری پرتابگر بود؛ لازم این که مسیر بصورت تدریجی و گام به 

گام داشته باشیم و برای دستیابی به مدار جئو باید مراحل مختلف را تجربه کنیم که 
مدار بیضوی یکی از این مراحل است.

وی همچنین در پاسخ به پرسشی درباره امکان پذیر بودن ارسال فضانورد توسط 
ایران عنوان کرد: سرفصل اکتشافات فضایی جزو سرفصل های چالشی فضایی کشور 
است. ما به عنوان وزارت دفاع و متولی پرتابگر آمادگی داریم که در صورت اعلام نیاز 
سازمان فضایی وارد این حوزه بشویم. برای پرتاب انسان به فضا یک ماهواره بر باید 
تست های بیشتری را برای رسیدن به قابلیت اطمینان انجام دهد. در این حوزه هم 
کار شروع شده است و پرتابگر سلمان بخوبی کپسول زیستی را پرتاب کرد و قدم های 

بعدی در تین حوزه تعریف شده و به تدریج برداشته خواهد شد.
سخنگوی فضایی وزارت دفاع در بخش پایانی صحبتهای خود خواستار توجه بیشتر 
رسانه ها به فناوری فضایی شد و گفت: دستیابی به فناوری فضایی باید تبدیل به 
مطالبه ای عمومی شود و نباید برای مردم ما حتی سوال باید که ورا در حال حرکت به 
سمت ماهواره هستیم. سرمایه گذاری که کشورهای مختلف در خوزه فضایی انجام 
میدهند با شیب بسیاری در حال افزایش است و کشورهای همسایه ما نظیر امارات 

و ترکیه در حال حرکت با سرعتهای بسیار بالایی هستند.
وی ادامه داد: در آینده ای نه چندان دور ترافیک بسیاری در فضا ایجاد خواهد شد 
و ممکن است شرایط به سمت ایجاد محدودیت هایی برای کشورهایی که تا آن زمان 
به این فناوری دست پیدا نکردند ایجاد شود. به عنوان فردی که سالها در این حوزه 
فعالیت کردن خلا را به شدت مشاهده میکنم و خواهش میکنم ایران دستیابی به 

فناوری فضایی بیشتر پرداخت شود.

سخنگوی فضایی وزارت دفاع:
مولفه های پرتاب های اخیر کاملاً با فعالیت نظامی متفاوت است
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